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Založení organizace 
První pokus založit zahrádkářskou organizaci v Pohledu proběhl v dubnu roku 1967. Zástupce z okresního výboru, který se tehdy 
dostavil, aby přítomným zájemcům vyložil výhody členství, bohužel nedovedl lidi přesvědčit, a tak k založení nedošlo. Na schůzi 
svolané školskou a kulturní komisí MNV přišlo asi 14 zájemců, z nichž se nepodařilo založit ani přípravný výbor. Na vině bylo 
možná i to, že se po obci začaly šířit fámy, že se budou ze zahrádek vytvářet kolchozy.  

Po pěti letech 28. března 1972 byla vyvolána obdobná akce a tentokrát se již podařilo organizaci utvořit. Na první schůzi proběhla 
přednáška Ing. Melechovského, učitele na SZTŠ v Havl. Brodě spojená s promítáním diapozitivů se zahrádkářskou tématikou. 
Další přednáška stejného lektora se konala na členské schůzi v květnu. Tématem byly květiny a po ní následovala dlouhá diskuse, 
při které Ing. Melechovský odpovídal na dotazy. 
V neděli 16. dubna se konala první výborová schůze. Tehdy již měla organizace 19 přihlášených členů a do konce roku jejich 
počet narostl na 25. Členský příspěvek byl 12 Kčs. 

První výbor:  
Zleva: předseda Vladimír Opršal, místopředseda Antonín Dvořák, jednatel František Hladík, pokladník Milan Novotný, hospodář 
Ing. Petr Jirásek, revizor František Rychtecký, Oldřich Hladík člen výboru. 
 

                     

V úterý 16. 5. 1972 se konala další členská schůze spojená s přednáškou Ing. Melechovského o květinách. Opět promítal barevné 
diapozitivy. O téma byl živý zájem a kvůli dotazům se schůze protáhla až do 22 hodin. 
Činnost organizace se dobře zavedla. Hned v prvním roce své existence začali zahrádkáři plánovat výstavu a moštárnu. Po celý 
rok byla vedena různá jednání a hledal se vhodný prostor pro vybudování moštárny. Uvažovalo se o přestavbě skladu na topiva 
v budově tehdejšího MNV. Ten se však ukázal být příliš malý. Dalším návrhem byla kolna vedle fary, tam by ovšem náklady na 
adaptaci přesáhly svazové možnosti. Nejslibněji se jevila přestavba místnosti v bývalém lihovaru, těsně vedle budovy bývalé 
národní školy. Předseda dostal za úkol jednat, ale jednání nebyla úspěšná.  
Pro nově vzniklou organizaci byla opatřena vývěsní skříňka na propagaci činnosti a objednáno razítko organizace. 6. října 1972 
se uskutečnil historicky první zájezd naší organizace. Jelo se na výstavu Zahrada Čech do Litoměřic. Účastníci si celý zájezd 
hradili. V listopadu byl pozván MUDr. Jiří Partyk, který informoval členy o onemocnění tetanus a vyzval členy, aby se nechali 
očkovat. MUDr. Partyka činnost zahrádkářů tak zaujala, že sám měl zájem o členství. 
V prosinci provedli členové sběr železného šrotu, za což získali cenných 2 410 Kčs. 
 

Sedmdesátá léta 
V těchto letech se organizace bouřlivě rozvíjela.  
Hlavní směry činnosti: 
Vzdělávání členů - přednášky 
Zajišťování sadbového materiálu 
Zřízení moštárny 
Pořádání výstav 
Kroužek mladých zahrádkářů 
Pořádání zájezdů 
 
V neděli 25. 2. 1973 se konala první výroční členská schůze, na které byl sestaven plán činnosti na rok 1973. Kromě toho si na 
schůzi mohli členové objednat ovocné stromky podle nabídky ústředí Českého ovocnářského a zahrádkářského svazu. Na téma 
ovocnářství pak měl přednášku Ing. Melechovský. Občerstvení se tenkrát ještě nepodávalo, přesto schůze skončila až v 19 hodin. 
V té době se volil výbor každé dva roky, nové volby měly tedy proběhnout až v roce 1975, ale protože se členská základna 
rozrostla na 75 členů, bylo na poslední výborové schůzi v roce 1973 rozhodnuto rozšířit výbor na 11 členů. Do výboru tak přibyli 
Jiří Farka, Stanislav Lederer, Marie Waserbauerová a Emilie Kučírková. 
V roce 1973 plánoval MNV zrušit školní zahradu a vybudovat tam hřiště na košíkovou. Zahrádkáři vyvolali jednání, aby bylo od 
tohoto záměru upuštěno. Školní zahrada tak nakonec zrušena nebyla a nové hřiště se vybudovalo u hřiště sokolského. Během 
roku 1973 započala spolupráce se základní školou. Byl založen zájmový zahrádkářský kroužek a zahrádkáři odpracovali mnoho 
hodin při úpravě školní zahrady. Kroužek chlapců vedl Antonín Dvořák. Součástí činnosti kroužku bylo také pokusné pěstování 
sóji. Tento pokus řídila botanická zahrada v Troji. Sója nejprve rostla dobře, brzy se však na listech začala objevovat houbová 
choroba, a tak pěstování v prvním roce nebylo příliš úspěšné. Zájem o zahrádkářský kroužek byl stále velký, ale stále docházelo 
k neshodám Antonína Dvořáka s ředitelem školy, a tak Antonín Dvořák v roce 1975 odmítl nadále chodit do školní zahrady. 
Kroužek tedy převzal Vladimír Opršal a Jan Štefan. Kroužek dívek vedla velmi obětavě a úspěšně Jana Ledvinková až do roku 
1982, kdy se provdala a odstěhovala. Zatímco chlapci se věnovali spíše zelenině a ovocnářství, dívky pěstovaly květiny. Zásluhou 
kroužku byla školní zahrada krásně upravená a rozkvetlá. Děti pracovaly na školní zahradě, kde bylo vysázeno 130 ks gladiol, 
které byly v majetku organizace a také množství jiřin. Obojí mělo zajistit dostatek květin pro výstavu. Pro děti z kroužku pořádali 
zahrádkáři také soutěže. Soutěž probíhala vždy o výroční schůzi a dospělí členové svazu byli vždy překvapeni jejich znalostmi. 
Nejlepší členové kroužku byli také odměňováni, například knihami či zahrádkářským nářadím. V roce 1974 byly děti ze 
zahrádkářského kroužku na návštěvě ve šlechtitelské stanici Keřkov a na výstavě v Golčově Jeníkově. 
 

S. Lederer               E. Kučírková               M. Wasserbauerová          J. Farka 
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Výborové i členské schůze zahrádkářů se tehdy konaly v zasedací síni MNV. Bylo pravidlem, že pro členskou schůzi musela 
organizace koupit naftu na topení. První schůze byly přístupné i rodinným příslušníkům, později kvůli nedostatku místa jen pro 
členy. V roce 1974 se jako občerstvení podával pouze domácí jablečný mošt od předsedy Opršala. Od roku 1976 již bylo 
podáváno občerstvení ve formě kávy a zákusku. 

 

V roce 1973 se znovu jednalo o 
moštárně. Novým nápadem bylo umístit 
moštárnu do skleníku na školní zahradě, 
což se nezadařilo. Přesto byl z Pleasu 
pro plánovanou moštárnu odkoupen 
vyřazený motor. Novou myšlenkou bylo 
vybudovat moštárnu v akci „Z“, nicméně 
ani tento nápad se nerealizoval. Snaha 
najít prostor pro zřízení moštárny 
setrvávala i v roce 1975. Padl návrh na 
úpravu místnosti v lihovaru, ale jednání 
zatím nebyla dokončena. 
Záměr moštárny tak byl odložen až do 
roku 1976. Tehdy se výbor rozhodl podat 
žádost na MNV o přidělení místnosti 
v zámku. Této žádosti nakonec místní 
národní výbor vyhověl a zahrádkářům 
byly přiděleny dvě místnosti v části 
zámku přiléhající ke kostelu. 
Rekonstrukce obou místností ovšem 
byla nutná. Úpravy byly provedeny velmi 
rychle brigádnicky. Byl objednán lis, drtič 
a plachetky pro moštovací zařízení. 
Z Pribiny bylo zakoupeno a dovezeno 50 
vyřazených demižonů, které si pak mohli 
členové za výhodnou cenu zakoupit na 
vyrobený mošt. Rovněž byla pořízena 
vana na praní ovoce. Zkušební zahájení 
provozu proběhlo 1. 10. 1976 a do konce 
roku bylo vylisováno 12 000 litrů moštu. 
Moštovat přijeli občané z 22 obcí a 
obsluha ve složení Jan Štefan, manželé 
Opršalovi a Stan. Lederer odpracovala 
420 hodin. 
V dalším roce pokračovalo zvelebování 
moštárny. Ovoce bylo málo, a tak ruční 
lis postačoval, ale ukázalo se, že 
v případě větší úrody, nebude lis stačit. 

Proto byl objednán nový elektrický lis. Inventář organizace přibýval, a tak výbor podal žádost na MNV o přidělení místnosti pro 
sklad. V roce 1978 rada MNV přidělila organizaci pro užívání sklep pod školkou.  
 
Zahrádkáři se hodně věnovali vzdělávání členů. Kromě přednášek Ing. Melechovského proběhla v roce 1973 přednáška A. 
Dvořáka o ochraně rostlin. V roce 1974 uspořádali cyklus pěti přednášek o pěstování stromů, jahod a také o květinách a 

Výkony moštárny v zámku 

ROK LITRY ZISK (Kčs, Kč) OBSLUHA 

1976                 12 000                    5 352     Opršalovi, J. Štefan, S. Lederer 

1977                   4 253                   1 129    V. Opršal, J. Štefan 

1978                 16 000                   6 654     Opršalovi, J. Štefan, S. Lederer, J. Vašíček 

1979  nezjištěno                    977     V. Opršal, S. Lederer 

1980                   6 076                    2 663     V. Opršal, S. Lederer, J.  Pavlíček, J. Vašíček 

1981  nemoštovalo se      

1982                 35 000                 13 942     S. Lederer, A. Dvořák, K. Ondráček 

1983                 10 000                   1 924     S. Lederer, J. Štefan, J..Pavlíček, K. Ondráček 

1984                 12 439                   3 919     S. Lederer, J. Štefan, J. Pavlíček, J. Vašíček 

1985                      940                       150     J. Pavlíček, J. Štefan, A. Štefan 

1986                   7 960                   1 194     J. Pavlíček, Kudrnovi, J.  Sibera, J. Sobotka 

1987  nemoštovalo se    

1988                 10 568                    3 633     J. Pavlíček, O. Hladík, M. Tonner 

1989                   3 981      nezjištěno  J. Pavlíček, J. Sibera, O. Hladík 

1990                   1 990                      501      nezjištěno  

1991  nezjištěno                    256    P. Vaněk, J. Poskočil 

1992                   5 591                    2 600     O. Hladík, S. Hanold, J. Sibera 

1993                   3 178                    1 128     P. Vaněk, Mlatečkovi 

1994                   5 173                   2 341      P. Vaněk, Mlatečkovi 

1995                   3 428                    1 714     P. Vaněk, Mlatečkovi 

1996                 10 339                    6 095     P. Vaněk, Mlatečkovi 

1997                   5 237                   2 226     Mlatečkovi, M. Tonner 

1998                 11 045                   7 775    Mlatečkovi, M. Tonner 

  ↑ Kroužek chlapců u záhonu sóji s A. Dvořákem v roce 1973               ↑ Kroužek dívek s J. Ledvinkovou v roce 1975 



   4   

cibulovinách. Přednášky začínaly zpravidla v 18 hodin, a protože na závěr bylo vždy mnoho dotazů, nikdy se nekončilo před 21. 
hodinou. V dubnu 1975 měla velký ohlas přednáška pana Štáfla na téma pěstování skalniček, kterou doplnil krásnými diapozitivy. 
Členskou základnu tvořili hlavně muži a většina členů se věnovala pěstování ovocných stromů. Organizace proto pořídila 
postřikovač, který si členové půjčovali nebo jim tuto službu zajišťoval L. Pospíchal. 
Na vzdělávání byl zaměřen i únor 1976. V kině bylo promítnuto 6 filmů se zahrádkářskou tématikou. Přednáška o květinách se 
konala v říjnu. Rovněž v únoru 1977 byly v kině promítány filmy se zahrádkářskou tématikou a v květnu se konala přednáška o 
ovocných stromech. V únoru 1978 přijel přednášet Dr. Holmann na téma pěstování růží a ovocných stromů.  
Pro členy byla v roce 1974 organizována společná objednávka stromků a květin a také hnojiva a mletého vápna. V roce 1977 
byla zajištěna společná objednávka několika set stromků a růží a v roce 1978 byly pro členy, kterých tehdy už bylo 76, zajištěny 
pěstitelské potřeby za 5 350 Kčs. V roce 1979 byla realizována společná objednávka stromků a růží z Malochýna. 
 
Zájezdy 
První zájezd v roce 1973 byl zorganizován 25. srpna. Cílem byly školky v Litomyšli a prohlídka zámku Nové Hrady. Druhý zájezd 
se uskutečnil v září a tentokrát jeli členové do Litoměřic na Zahradu Čech a cestou navštívili i pevnost Terezín. Organizaci zájezdů 
měla na starost Vlasta Pavlíčková. V následujícím roce se konal zájezd na severní Moravu do Velkých Losin a Šumperka. V roce 
1975 byly uspořádány 3 zájezdy. V březnu do Prahy, v srpnu do Litomyšli a v září navštívili výstavu v Jičíně, Bohdanči a zámek 
Humprecht. V květnu 1976 se konal zájezd do Rapotína a Velkých Losin. Pro velký zájem nebylo možné uspokojit všechny členy, 
a tak na další zájezd do Čimelic vyrazily dva autobusy (90 lidí). V září následoval ještě zájezd do Litoměřic. V roce 1977 byly 
zájezdy dva. První v květnu na Floru Olomouc, druhý v srpnu do Kroměříže. Také roku 1978 byly dva úspěšné zájezdy. V červnu 
se jelo do Žehušic a Kutné Hory. Druhý zájezd byl v srpnu a stihlo se toho opravdu hodně: Karlštejn, Slapy a Koněpruské jeskyně 
a potom následovalo divadelní představení „Noc na Karlštejně“ odehrané v Maltézské zahradě v Praze. 
V roce 1979 byly původně plánovány 2 zájezdy. Výbor však udělal chybu, když navrhl členům 4 cíle. Došlo pak k roztříštění zájmu 
a na každý zájezd se přihlásilo menší množství osob, takže by se nenaplnil autobus. Nakonec byl tedy zájezd jen jeden, a to 
v červnu na výstavu do Brna. 
 
Výstavy 
V červenci 1973 se uskutečnila v zasedací síni MNV první výstava květin. Z dnešního pohledu byla velmi skromná. Kromě květin, 
které pocházely výhradně ze zahrádek členů, byly vystavovány samorosty p. Heviera, obrazy Jiřího Voháňky a fotografie 
Františka Hladíka. O výstavu byl velký zájem, a tak se ji rozhodli prodloužit o celý týden, přičemž povadlé květiny musely být 
několikrát vyměňovány. Vstupné bylo dobrovolné, přesto bylo vybráno 1 350 Kčs.  
Další rok se přípravy na výstavu květin konaly již od jara, neboť kromě peněz za sběr železa to byl jediný možný příjem organizace. 
Bylo zakoupeno 20 květináčů a 20 plastových truhlíků, aby do nich mohly být zasazeny květiny. Zahrádkáři si vyjednali, že jako 
exponáty pro výstavu byly zapůjčeny výrobky ze skláren ve Světlé nad Sázavou. Výstava se uskutečnila opět v době konání 
poutě ve dnech 27., 28., a 29. července v zasedací místnosti MNV. Výbor svazu rozhodl, že bude doplněna ukázkou chovatelů 
včel a včelařskými potřebami. Zapůjčení váz pro květiny zajistil v ČSD František Rychtecký. V roce 1975 byl pro lepší přípravu a 
organizaci výstavy květin založen výstavní výbor a bylo zakoupeno 160 květináčů pro vysázení petunií a salvií. Antonín Dvořák 

svařil z trubek konstrukci na 
zavěšení květin. Výstava byla 
opět umístěna v budově MNV. 
Kromě květin nechyběly na 
výstavě obrazy Jiřího Voháňky a 
tentokrát byla doplněna 
prezentací dětského kroužku 
včelařů z Lučice. 
Ve dnech 11.–13. října téhož 
roku připravili ještě vydařenou 
podzimní výstavu. Byla velmi 
pěkně uspořádaná, doplněná 
ukázkou aranžovaného ovoce na 
vánočním a svatebním stole a 
také výstavkou jak a co 
zavařovat. Přišlo se na ni podívat 
380 občanů. 
 
Rok 1976 byl velmi suchý, a tak 
se výstava květin málem 
nekonala, protože na zahrádkách 
skoro nic nekvetlo. Nakonec se 
podařilo opatřit květiny 

z Přibyslavi a Litomyšle. Výstava vynesla 1700 Kčs. Ani rok 1977 nebyl kvůli velkému suchu pro květiny příznivý. Na schůzi 
v červnu navrhl Antonín Dvořák výstavu kvůli nedostatku květin nepořádat. S tím však někteří členové nesouhlasili. Proto byla o 
několik dní později svolána další schůze, tentokrát se zástupci Svazu žen. Společně se dohodli, že výstavu uspořádají a doplní ji 
o ruční práce žen. To se také stalo a výstava se líbila. Byl to počátek dlouhé spolupráce se Svazem žen v Pohledu. Výstava se 
zase konala na MNV. Nakonec ji navštívilo asi 1000 lidí a v zasedací síni MNV vznikala dosti velká tlačenice. Vstupné bylo 
dobrovolné, tudíž přesný počet nebylo možné zjistit. Velká návštěvnost byla jistě také zásluhou přesunutí pouti od Sv. Anny do 
Pohledu. 
Po dohodě s vedením školy se měla výstava květin v roce 1978 poprvé konat v zámku. Protože panovaly trochu obavy, že bude 

problém zaplnit takto velký prostor, započala brzy pilná příprava. Pro potřeby výstavy bylo zakoupeno 124 ozdobných obalů na 

květináče, 20 truhlíků, tapety, březové špalky a ozdobné cihly. Josef Hanold zhotovil z kovu aranžerské potřeby. Pro výstavu bylo 

objednáno a zakoupeno 100 cibulek mečíků, dalších 100 dodal Antonín Dvořák. Pokojové květiny byly zajištěny z Přibyslavi a 

sazenice květin byly zakoupeny v Křižanově. Výstava probíhala 3 dny, tedy 27., 28. a 29. července. Byla nazvána „Květiny 

v zámku“ a byla opět doplněna ručními pracemi pohledských žen. Na dobrovolném vstupném bylo vybráno 5000 Kčs. Počet 

Výstava ovoce v roce 1975 



   5   

návštěvníků se odhadoval na 2500. Na výstavu se tehdy chodilo školním vchodem vedle prelatury a první výstavy zabíraly pouze 

první chodbu u záchodů a prostor před ředitelnou. Výstava květin 1979 proběhla ve dnech 28., 29. a 30. července. Na výstavě 

byly také růže z Malochýna a opět ruční práce žen. Výbor se každý rok snažil výstavu něčím zpestřit. V roce 1979 se podařilo 

zajistit a předvést návštěvníkům krásné výrobky hutního škrdlovického skla od mistra Jana Beránka. Poprvé se k výstavě připojili 

prodejci. Výstava byla hodnocena velmi kladně. V tomto roce byla dokončena oprava fasády prelatury, takže celá budova v letním 

slunci jen zářila a vchod do zámku a tím i na výstavu byl nejlepší jaký si mohli organizátoři přát. Na vstupném bylo vybráno 4 533 

Kčs a zisk činil 3 060 Kčs. Pro členy byla organizována společná objednávka stromků a růží z Malochýna.  

Pohledská organizace zahrádkářů se úspěšně zúčastňovala okresních soutěží, v rámci kterých byly organizace za svou činnost 
bodovány a vítězné organizace odměňovány. Hned v roce 1974 získala naše organizace 1000 Kčs za 3. místo. Nedílnou součástí 
hodnocení činnosti byly brigády. V první řadě to byly práce na úpravě školní zahrady a místností pro moštárnu. V roce 1974 se 
členové zúčastňovali mnoha brigád. Jednak na zvelebení obce, úpravě školní zahrady a okolí mateřské školy a také 
v zemědělství. Celkem bylo v tomto roce při brigádách odpracováno 1 468 hodin. Během roku 1979 probíhaly brigády na úpravu 
okolí školky a zdravotního střediska. Svaz nakupoval pro tyto účely různé skalničky a konifery a zajišťoval navezení zeminy a  
kamenů. Organizace pořídila 2 pěkné lavičky. O to se zasloužil Josef Hanold, který zajistil ve firmě Agrostroj zhotovení laviček 
k dětskému zdravotnímu středisku, neboť tyto nebyly tenkrát k dostání. Dále byla provedena úprava terénu kolem budovy a 
vydlážděny příjezdové cesty. Kolem cesty zasadili zahrádkáři řadu keřů, provedli ozelenění plochy, vybudovali skalku a zasadili 
květiny a keře. 
Do svazu se postupně hlásili další členové. V roce 1977 přibyl do naší organizace František Mlateček, který se rychle velmi 
aktivně zapojil. V roce 1978 byla do výboru poprvé zvolena Věra Šimandlová, která je členem výboru dosud to znamená již 44 
let. V roce 1979 se předseda Vladimír Opršal již chtěl ze zdravotních důvodů vzdát své funkce a naléhal proto, aby byl vybrán 
nástupce, kterého by mohl zaučovat. Do výboru byl tedy kooptován František Mlateček a také Josef Hanold, který byl aktivním 
členem výboru ZO a také výstavního výboru.  
V listopadu 1979 byl na sjezdu v Praze přijat nový název organizace. Místo dřívějšího Český ovocnářský a zahrádkářský svaz 
(ČOZS) se název zkrátil na Český zahrádkářský svaz (ČZS). Na konci roku evidovala naše organizace 79 členů a měla finanční 
prostředky ve výši 16 845 Kčs. 
 

Osmdesátá léta 
V osmdesátých letech došlo k největšímu rozkvětu organizace. Počet členů trvale rostl až na 110 v roce 1988. V roce 1982 byl 
dán svazu do užívání pozemek pod Seckým Dvorem, kde byla zřízena zahrádkářská osada. Její členové pak postupně rozšířili 
řady našich členů. Do naší organizace se hlásili i občané z okolních vesnic, kde zahrádkářská organizace nebyla. Členské schůze 
byly od roku 1982 pořádány v kinosále, neboť místnost na MNV již nestačila. V roce 1982 skončil ze zdravotních důvodů ve funkci 
předsedy Vladimír Opršal. Novým předsedou byl zvolen František Mlateček. Až do své smrti byl však přítel Opršal čestným 
předsedou naší organizace. V roce 1982 utrpěla organizace velkou personální ztrátu v podobě odchodu Jany Ledvinkové, která 
se odstěhovala do Přibyslavi. Kroužek dětí vedl Vladimír Opršal a Ladislav Glosr. O práci v kroužku mladých zahrádkářů byl velký 
zájem. Protože se přihlásilo na 40 dětí bylo nutné jejich počet omezit, aby to vedoucí byli schopni zvládnout. Pomáhat s vedením 
kroužku chtěla Miluše Kučírková. Ke škodě kroužku jí to její zaměstnavatel neumožnil. Roku 1983 rezignoval Antonín Dvořák ze 
zdravotních důvodů na funkci pokladníka. Pokladnu převzala nová členka Věra Hladíková. V roce 1984 obsadil Pohled v okresní 
soutěži základních zahrádkářských organizací 1. místo. 
Výstavy květin 
Boom zaznamenaly i výstavy květin. Na Vysočině tehdy byla celá řada amatérských pěstitelů širokého sortimentu rostlin a ti se 
rádi pohledských výstav zúčastňovali, neboť to pro ně byl vítaný příjem. Postupně se rozšiřoval i prostor v zámku, který výstavy 
zabíraly. V roce 1980 byly pro výstavu pořízeny březové fošny. Jejich ohoblování a nalakování si vzal na starost Josef Hanold. 

Výstava se konala 26., 27. a 28. července 
v zámku. Kromě ručních prací žen a obrazů 
Jiřího Voháňky byla výstava doplněna 
dokumenty pohledského požárního sboru, 
který slavil sté výročí založení. 
K pořádajícím zahrádkářům a svazu žen se 
přidala ještě Místní osvětová beseda a 
uspořádala zde výstavu dokumentů k 35. 
výročí osvobození. Bylo vybráno 5 923 Kčs, 
čistý zisk činil 4 985 Kčs. Na výstavě 
vystavoval lilie pěstitel J. Bernard 
z Brzkova, který pak v září provedl pro 
pohledské zahrádkáře velmi zajímavou 
přednášku o liliích. Někteří členové si od něj 
lilie společně objednali. 
Březové fošny byly poprvé použity v roce 
1981. Na nich byly vystaveny růže 
z Malochýna. Na výstavě byly i květiny 
z Litomyšle a pokojové květiny z komunálu 
v Přibyslavi. O něco méně než v předešlém 
roce bylo lilií. Nechyběly ale obrazy člena J. 
Voháňky a miniatury J. Spirocha a opět 
ruční práce žen. Na výstavě se vybíralo 

vstupné 3 Kčs, děti platily 1 Kčs. Celkem přišlo 2 159 platících návštěvníků. Čistý zisk činil 4 199 Kčs. Výstava byla otevřena od 
8 do 18 hodin od soboty až do pondělí, kdy se končilo v 15 hodin. Počet návštěvníků v sobotu a v pondělí byl zanedbatelný - 92 
% lidí se přišlo podívat v neděli. Plánovala se i vánoční výstava ovoce, ale nakonec se neuskutečnila, protože Českomoravská 
vrchovina byla postižena jarním pomrznutím květů a úroda ovoce byla malá.  

Výstava květin 1982 
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V roce 1982 slavila naše organizace 10 let své existence a republiková organizace 25 let. Bylo rozhodnuto, že výstava květin 
bude pořádána jako okresní a přihlášené základní organizace budou mít na výstavě své prezentace, které pak bude okresní 
výbor hodnotit. Byly vystaveny růže z Malochýna, jiřiny z Předína, konifery z Žehušic, mečíky z Třebíče a lilie p. Bernarda. Své 
konifery také prodával p. Bezouška z Horního Studence a rovněž bylo možné zakoupit skalničky. Z okresních ZO se výstavy 
zúčastnilo pouze několik organizací. Výstava pohledské ZO byla hodnocena jako nejlepší a získala kromě pochvaly okresního 
výboru také odměnu 500 Kčs. Vstupné bylo 5 Kčs a 2 Kčs pro děti. Náklady na výstavu tvořené hlavně fakturami za dopravu 
materiálu od vystavovatelů a ostatních organizací ovšem překročily příjem z výstavy, který byl 8 594 Kčs. Okresní výbor proto 
přispěl dotací 3 000 Kčs. Ten rok byla ještě jedna výstava. O Vánocích jsme uspořádali výstavu ovoce z našich zahrad. K výstavě 
se připojil také svaz žen s vánočním cukrovím. Dále zde byla vystavena ukázková kolekce vánočních pohlednic od roku 1900 do 
současnosti ze sbírky Františka Hladíka, vyřezávaný betlém Antonína Dvořáka, perníková chaloupka Zdeny Hladíkové a další 
zajímavosti. 
Roku 1983 došlo ve škole k výměně ředitele. Nový ředitel p. Jokl opět umožnil konání výstavy v zámku. Kromě květin a ručních 
prací byly vystaveny fotografie Ing. Vladimíra Kunce. Na výstavu dokonce přijely 3 autobusové zájezdy z jižní a střední Moravy a 
z Benešova. Počet návštěvníků dosáhl 2 500, z toho v sobotu pouze 409 lidí. 
V roce 1984 se museli organizátoři výstavy opět vyrovnat s nepřízní počasí. Kvůli chladu nebyly nakvetlé mečíky a rovněž pěstitel 
jiřin p. Krutiš z Předína se nemohl zúčastnit, protože mu květy zničilo krupobití. Pro výstavu bylo zakoupeny lilie od Antonína 
Dvořáka. Vystavovala zde úspěšně ak. malířka Zdeňka Burgetová. Mnoho jejích obrázků bylo na výstavě prodáno. Pro výstavu 
bylo zakoupeno 100 ks mlékárenských lahví z Polné. Přišlo 2 270 návštěvníků, z toho 520 v sobotu. V roce 1985 nechal výbor 
zhotovit u ak. malíře Miloše Pečinky návrh na plakát výstavy květin. Pečinka se výstavy účastnil také se svými obrazy. 
I v roce 1986 byla přípravě výstavy věnována velká pozornost. Hned zjara vysázela Emilie Kučírková do zahrádkářských truhlíků 
květiny, o které následně pečovala, aby je bylo možno použít na výzdobu. Byly zakoupeny garnýže na 3 okna do jedné z tříd, aby 
bylo možné zatemnit okna. Na výstavě byly totiž promítány diapozitivy skalničkářů ze Žďáru n/Sáz. a kaktusářů z Chotěboře. 
Výbor rozhodl, že bude odměněn tisící, dvoutisící a třítisící návštěvník. Kromě tradičních vystavovatelů květin, vystavovali svá 
díla také malíři amatéři. V parku vystavoval keramik Václav Černoch a u pokladny byla umístěna expozice akvaristů z Chotěboře. 
Na výstavu se přišlo podívat 3 351 návštěvníků. Kromě výstavy květin se zahrádkáři podíleli na vánoční výstavě Českého svazu 
žen, kde vystavovali ovoce. 
Výstavy květin 1987 se zúčastnilo přes 20 vystavovatelů. Bylo obsazeno všech 6 tříd. Na dvojnásobek byl rozšířen prostor pro 
ruční práce žen. Místo růží z Malochýna byly vystaveny jiřiny Břetislava Roudenského z Radkova a dále růže pěstitele Tenglera 
z Jihlavy. Byl nedostatek mečíků, které ještě nekvetly, zato lilií bylo dost. U pokladny byli opět akvaristé a v parku Václav Černoch 
s keramikou. Také se zúčastnil Hortiklub Praha. Na panelech zapůjčených od Kulturního domu Přibyslav byly instalovány obrazy 
ak. mal. Miloše Pečinky a ak. mal. Ludmily Polívkové Jakešové z Prahy. Rozšíření výstavy bylo návštěvníky velmi pochvalně 
hodnoceno. Výstavu navštívilo 4 560 osob, z toho 1 243 v sobotu. 
V roce 1989 dosáhl počet návštěvníků výstavy absolutního rekordu – 5300 osob. Kromě vysoké úrovně výstavy a účasti většího 
množství vystavovatelů na tom mělo nepochybně zásluhu také umístění pouti v centru Pohledu. V době pouti přitahovala rovněž 
pozornost výstava historických vozidel. 

Další činnost 
I další svazová činnost byla bohatá a 
rozmanitá. Pokračovalo se 
v pořádání přednášek a také byla za 
účelem vzdělávání založena 
knihovnička se zahrádkářskou 
tématikou. Členové si mohli knihy 
kdykoli bezplatně zapůjčit. 
Každoročně byla vyhlašována 
soutěž Rozkvetlé ulice. Nejlépe 
vyzdobená okna a předzahrádky 
byly vyhodnoceny a majitelé pak na 
výroční schůzi obdrželi odměnu, bez 
ohledu na to, jestli se jednalo o členy 
nebo nečleny. Mnozí občané pak na 
schůzi do svazu vstoupili.  
Rovněž kroužek mladých 
zahrádkářů pokračoval ve své 
činnosti. Vedl jej Ladislav Glosr. 
Vyvrcholením pro děti bylo získání 

odznaku Mladý zahrádkář, který jim byl předáván na výroční členské schůzi. Děti byly za odměnu také brány zdarma na naše 
zájezdy. 
Zahrádkáři propagovali pěstování česneku. Nejvíce se tomu věnoval František Mlateček. V roce 1981 bylo pro členy objednáno 
15 kg sadby ze Sempry Kroměříž. Každoročně byla pro členy realizována společná objednávka ovocných stromků, keřů a růží 
ze školky v Malochýně. Například v roce 1982 to bylo 102 stromků a 90 keřů v hodnotě 3 901 Kč. Sazenice byly přivezeny do 
skleníku, odkud byl sadbový materiál rozdělován členům.  
V roce 1983 byla opět zajištěna objednávka 78 stromků, 60 keřů a 130 růží. S vydáváním a prodejem tohoto materiálu členům 
bylo každoročně na podzim mnoho práce. Dovoz zajišťoval většinou Ing. Jirásek, výdej, štítkování a prodej provádělo vždy několik 
členů výboru. V tomto roce byly navíc objednány ještě rouby na jabloně z Těchobuzic, které patřily pod Výzkumný šlechtitelský 
ovocnářský ústav Holovousy. Členové si také mohli objednat jiřiny od pěstitele Krutiše z Předína. 
Roku 1985 bylo pro 65 členů přivezeno 234 stromků, 136 keřů a 267 růží. Při jejich výdeji a rozdělování bylo odpracováno 77 
hodin. I v dalším roce byla realizována společná objednávka stromků a růží. Při jejich rozdělování pomáhaly i děti ze 
zahrádkářského kroužku. 
Ani brigádnická činnost v osmdesátých letech nezaostávala. V roce 1984 se brigády soustředily na prořezávku stromů na školní 
zahradě a na úpravu parku. Na jaře provedli členové ČZS opravu plotu kolem parku. Také si vzali na starost opravu cihel na levé 
části brány vedle autobusové zastávky. V roce 1985 byly zorganizovány 2 brigády na výstavbu nové prodejny. V roce 1986 si 
vzali zahrádkáři na starost úpravu kolem nové prodejny. Bylo nutno navézt několik vozů zeminy. Při úpravě terénu a při následné 

Přednáška v roce 1988 na téma jarní práce  
Přednáška roku 1988 na téma jarní práce 
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výsadbě 53 kusů konifer bylo odpracováno 220 brigádnických hodin. V dalším roce byla v rámci brigád provedena údržba zeleně 
kolem sochy sv. Jana Nepomuckého a oprava plotu kolem parku. 
Na počátku roku 1986 se začalo uvažovat o zakoupení malotraktoru, který měl pomoci při obdělávání větších zahrádek členů. 
Zakoupit malotraktor se podařilo v roce 1987. ZO za něj zaplatila 46 403 Kčs. Výbor ZO požádal MNV o přidělení místnosti ke 
garážování. Následující rok bylo zakoupeno další příslušenství k malotraktoru – rotavátor za 6 890 Kčs. S malotraktorem jezdil 
Jiří Sobotka a Jiří Tecl. V Agrozetu Jičín byla objednána travní sekací lišta. 
V roce 1989 se17 členů zúčastnilo brigády při úpravě parku. U pěstitele Bezoušky ze Studence bylo zakoupeno 30 keřů veigelií 
a jeden stromek, které pak členové vysázeli kolem nové prodejny. Pro základní školu byl zakoupen pětimetrový transportér za 

4200 Kčs.  
Zájezdy 

Kromě roku 1981 byly pravidelně 
organizovány zájezdy. Po Vlastě 
Pavlíčkové převzala tento úkol Jiřina 
Hanoldová. 
V roce 1982 jsme navštívili botanickou 
zahradu v Praze. Další rok se podařilo 
realizovat 3 zájezdy. První byl na výstavu 
do Předína, zámek v Jaroměřicích nad 
Rokytnou a Třebíče, druhý směřoval do 
Trutnova, České Skalice a Třebechovic. 
Podzimní zájezd byl na výstavu 
v Hodoníně a vinobraní v Šardicích. O 
rok později byly dva zájezdy. V srpnu jely 
2 autobusy do Věžek u Kroměříže, 
Buchlova a Buchlovic. Na podzim jsme 
navštívili pamětihodnosti Prahy. 
V květnu 1984 byl zájezd do Prahy, 
v srpnu do Čimelic a na Orlík a třetí 
zájezd v září směřoval do Žirovnice a 
Telče. Součástí srpnového výletu byla i 
plavba po Orlické přehradě a děti ze 
zahrádkářského kroužku měly tento výlet 

zdarma. V srpnu 1985 se uskutečnil zájezd na výstavu květin v Turnově a na zámek Náchod a pevnost Dobrošov. V říjnu se jelo 
na Zahradu Čech do Litoměřic a na Kokořín. V roce 1987 vyrazili zahrádkáři na Zemi živitelku do Budějovic. 27. srpna 1988 se 
uskutečnil zájezd na výstavu květin v Trutnově. Pro členy, kteří pomáhali při výstavě a pro jejich rodinného příslušníka, byl zájezd 
zdarma. V roce 1989 byly opět zájezdy dva. První do arboreta v Brně a druhý do zahradního centra v Borotíně a do Boskovic. 
Navíc jsme společně se svazem žen uspořádali zájezd do divadla v Pardubicích. 
V roce 1986 zemřel zakládající člen výboru František Rychtecký a do organizace vstoupil jeho syn František. Následujícího roku 
zemřeli další dva zakládající členové výboru – Antonín Dvořák a Stanislav Lederer. 
V roce 1989 udělil Ústřední výbor ČZS naší organizaci čestné uznání II. stupně za zásluhy o rozvoj zahrádkářství. 
 

Devadesátá léta 
Devadesátá léta přinesla do života společnosti mnoho převratných změn. Hned v roce 1990 se zahrádkářů významně dotklo 

vrácení pohledské pouti z centra obce zpět do areálu u Sv. Anny. Přestože výbor věnoval přípravě výstavy květin velkou 

pozornost, došlo k výraznému úbytku návštěvníků. Řada návštěvníků pouti již na výstavu v Pohledu nedorazila. 3 120 

návštěvníků je ovšem i tak pěkná účast, která přinesla do pokladny organizace slušný zisk. Proto mohly být opět uspořádány 2 

zájezdy. Jeden na výstavu v Čejkovicích a druhý na Zemi živitelku do Českých Budějovic. Úroveň výstav v devadesátých letech 

byla velmi dobrá. Stále ještě byl dostatečně velký zájem ze strany pěstitelů i prodejců. V roce 1992 mělo velký úspěch roubování 

citrusů přímo na výstavě. Pěstitel MUDr. Jaroslav Henzl za sobotní a nedělní den uspokojil 50 zájemců. Přesto pokles 

návštěvnosti výstavy květin pokračoval až do roku 1994, kdy přišlo 2045 osob. Pak zase návštěvnost stoupala a roku 1999 jsme 

zaznamenali 3258 platících návštěvníků.  

Výroční schůze 1990 Vinný sklípek Čejč 1998 

F. Mlateček s dětmi z kroužku na zájezdu na Orlík 1984 
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Roku 1995 se na naši výstavu květin přihlásila Vysoká škola umělecká, která u nás chtěla vystavovat obrazy žáků. Výbor rozhodl 

umístit obrazy do příčné chodby, která dosud nebyla využita. Komunikaci s vystavovateli měl od počátku pořádání výstav na 

starosti jednatel František Hladík. Rovněž objednával a rozesílal plakáty a propagoval výstavu v médiích. Na dobu tohoto ročníku 

výstavy bylo sjednáno pohoštění, které si vzala na starost firma z Jihlavy. Tato novinka byla velmi dobře hodnocena. Výstava 

připadla na 30. a 31. 7. a bylo úmorné vedro. Možná i proto byla účast nižší, než se očekávalo. 

Chatová osada Secký Dvůr, která patřila pod naši ZO, oslavila v roce 1993 desáté výročí svého založení. 
S dětským kroužkem pomáhala Ladislavu Glosrovi také Jitka Neuwirthová. Děti se věnovaly hlavně pěstování květin a léčivých 
bylin.  
I v devadesátých letech byly v případě zájmu zajišťovány společné objednávky růží a stromků. V roce 1999 se uskutečnil pro 
členy také společný nákup kvalitního osiva zeleniny a květin. Ke konci roku 1998 byly uspořádány dvě zajímavé přednášky Ing. 
Jiráska o nových odrůdách zeleniny a jejich pěstování a ochraně. 
 
Malotraktor 
Travní sekací lišta byla konečně uvedena do provozu a o její využití byl velký zájem i ze strany obce. Jiří Sobotka několik let sekal 
kromě zahrádek i park. V roce 1993 již obecní úřad nepožadoval sekání parku zahrádkářskou mechanizací, a tak Jiří Sobotka 
prováděl tuto službu jen pro fyzické osoby. Bylo jich 64 a protože někteří měli zahrádky mimo Pohled, začala být tato práce kvůli 
dlouhým přejezdům velmi náročná na čas a pohonné hmoty. Výbor musel rozhodnout o zvýšení ceny a účtovat i cestu k 
zákazníkovi. Na počátku roku 1995 měla organizace 109 členů. V roce 1996 bylo malotraktorem odpracováno 95 hodin pro 74 
zájemců, většinou členů. Nárůst zájemců od doby, co byl malotraktor pořízen, dosáhl maxima kapacity, takže již nebylo možné 
vyhovět všem zájemcům z řad nečlenů. Vzhledem ke stále se zvyšujícím nákladům na provoz malotraktoru bylo v roce 1998 
výborem rozhodnuto zvýšit poplatek za jednu hodinu práce na 60 Kč pro členy a 100 Kč pro nečleny. Při práci malotraktorem 
odpracoval toho roku Jiří Sobotka 80 hodin. V květnu 1992 byl pro potřeby členů zakoupen drtič na větve za 8 700 Kč. 
 

Moštárna 
Roku 1990 rozbil neznámý vandal v zámku 
okna u zahrádkářského skladu a u moštárny. 
Vše bylo opraveno a opět vybíleno a 
provedeno natření strojního zařízení. Jako 
sklad sloužila místnost v zámku, kde dříve 
bydlela paní Buňková. V roce 1996 přivodilo 
mimořádné zatížení strojů v moštárně 
několik menších poruch, které byly průběžně 
odstraněny, přesto bylo nutné naplánovat 
pro další rok větší opravu krouhačky. Roku 
1997 se začalo mluvit o prodeji zámku. Proto 
začal výbor ZO jednat o možnostech 
umístění moštárny v jiném objektu. 
Uvažovalo se o přestavbě bývalé sběrny 
papíru nebo o využití garáže ve statku. 
Ukázalo se, že adaptace z této garáže by 
byla přijatelná, bylo ovšem nutno řešit 
finanční otázku. Po jejím vyřešení probíhaly 
v dalším roce přípravné práce pro novou 
moštárnu. Obecní úřad schválil pro 
zahrádkáře bezúplatný nájem na 20 let. Byl 
vybudován přívod pitné vody, odpady a el. 
přípojka. Veškerou organizaci těchto prací 
zajišťoval obětavě Ing. Petr Jirásek. 
Brigádnickými pracemi se podíleli i někteří 
další členové.  
Přestavba moštárny. pokračovala v roce 
1999. Co bylo možné provádět svépomocí, 
bylo zajištěno prací členů. Desítky hodin 
odpracovali členové Ing. Jirásek, František 
Mlateček, František Rychtecký, Josef 
Hanold, Stanislav. Hanold, Michal Tonner a 
další. Zednickou práci provedl Josef Venc. 
Materiál z větší části zajišťovala firma 
Hladík, která pomáhala i s mechanizací a 
dovozem. Celé dílo včetně opravy fasády a 
střechy bylo dokončeno v červenci. 

Závěrečné umytí moštárny provedly členky Jitka Neuwirthová a Marie Rázlová. Celkové náklady na výstavbu činily 111 130 Kč. 
Územní rada ČZS v Havlíčkově Brodě (Okresní výbor) poskytla účelovou dotaci 25 000 Kč na nákup krouhačky ze zrušené 
moštárny ve Světlé nad Sázavou. Základní organizace v Havl. Brodě poskytla bezúročnou půjčku 25 000 Kč se splatností do pěti 
let. Oficiální otevření moštárny bylo provedeno 3. září 1999 za účasti hostů z Havl. Brodu a Přibyslavi. A o této akci informovala 
i Cesta Vysočiny a Noviny Vysočiny. Sezóna v nové moštárně byla zahájena v 18. září 1999. 
 
Zájezdy 
Protože již bylo možné cestovat do zahraničí bez omezení, byl roku 1991 zorganizován zahraniční zájezd na zahradnickou 
výstavu v Tulnu v Rakousku. Zúčastnilo se 26 členů z Pohledu a 18 osob z Havl. Brodu. Všichni byli výstavou, přehlídkou 
alegorických vozů i následným večerním ohňostrojem nadšeni. 
 

Výkony nové moštárny 

ROK LITRY ZISK v Kč OBSLUHA 

1999        5 051          2 069     Mlatečkovi, M. Tonner 

2000      26 203         14 763  Mlatečkovi, M. Tonner, P. Jirásek, J.  Klement, Průšovi 

2001        3 276     -     2 334    Mlatečkovi, M. Tonner 

2002      10 768     nezjištěno  Mlatečkovi, J.  Šimanovský, J. Klement 

2003        2 360    -     1 007    Mlateček, J. Šimanovský, J. Klement 

2004        9 968        13 874    Mlatečkovi, M. Tonner, J. Šimanovský 

2005           907     -     9 047     Mlatečkovi,  P. Vaněk 

2006        7 861           6 941   J. Schober, M. Tonner, J. Schoberová 

2007        3 062     -       444     J.Schober, M. Tonner, J. Schoberová 

2008        9 469         11 109     J. Schober, M. Tonner, J. Schoberová 

2009        1 580     -     2 220     J. Schober, M. Tonner, J. Schoberová 

2010      18 778           9 238     J. Schober, M. Tonner, M. Polívková 

2011        7 103           6 005     J. Schober, M. Tonner, M. Polívková, P. Jirásek 

2012        3 525           1 728     J. Schober, M. Tonner, J. Sobotka, P.  Jirásek 

2013        5 084          6 510     J. Schober,  J. Sobotka,  P. Jirásek 

2014        4 858          7 980     J. Schober, J.  Sobotka, P. Jirásek 

2015      10 740         13 923     J. Schober,  J. Sobotka, P. Jirásek 

2016        2 722     -     3 868     J. Schober, M. Tonner, P. Jirásek 

2017        4 659     -       446     J. Schober, M. Tonner, P. Jirásek 

2018      10 410           7 915     J. Schober, M. Tonner, P. Jirásek 

2019           872     -   15 857     J. Schober, M. Tonner, M. Dvořáková 

2020        6 432           9 728     J. Schober, M. Tonner, M. Dvořáková, J. Sobotka 

2021        5 217           4 896     M. Tonner, M.  Dvořáková, J. Sobotka,  L. Mišura 
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Jeden nebo dva zájezdy byly každoročně. Velmi úspěšná byla tehdy výstava Hobby v Českých Budějovicích a také Země 
Živitelka. V Budějovicích byli zahrádkáři v devadesátých letech celkem pětkrát. Naopak malý zájem byl o Litoměřice a Olomouc 
v roce 1992. V roce 1995 a 1996 se jelo na nákupní zájezd do Valů u Poděbrad.  
V roce 1993 se kromě Budějovic jelo ještě na cibulový jarmark do Hořovic, v roce 1995 byly navštíveny pražské zahrady a roku 
1998 spojili zahrádkáři návštěvu Lednice s vinným sklípkem v Čejči. Velmi zajímavá byla prohlídka centra Botanicus v Ostré, 
kterou jsme navštívili při zájezdu do Lysé nad Labem. Poslední výlet v devadesátých letech směřoval do Mělníka a na horu Říp. 
 
Během devadesátých let přišla naše ZO o několik zakládajících aktivních členů. V roce 1995 zemřel Jan Štefan. Následujícího 
roku, 3. října 1996, navždy opustil řady zahrádkářů dlouholetý předseda Vladimír Opršal. Ve vzpomínkách členů navždy zůstane 
jako klidný, svědomitý člověk s příjemným vystupováním, ochotný vždy přiložit ruku k dílu. Do Pohledu se přistěhoval v roce 1953 
po svém zotavení z věznění v terezínském lágru. Kromě zahrádkaření bylo jeho láskou i včelařství a ani v důchodu nezahálel a 
nevynechal žádnou příležitost, kdy mohl pomoci nejen zahrádkářům, ale i obci. Mezi členy se těšil přirozené autoritě, a i když 
později ze zdravotních důvodů na funkci předsedy rezignoval, byl jednomyslně jmenován čestným předsedou, kterým zůstal až 
do své smrti. V roce 1997 zemřela jedna z prvních členek organizace a členka výboru Marie Wasserbauerová. František Mlateček 
již nadále nechtěl zastávat funkci předsedy, proto byl v únoru 1999 novým předsedou zvolen Ing. Petr Jirásek a František 
Mlateček se stal místopředsedou. Ing Jirásek se stal na konci téhož roku také předsedou Územní rady v Havlíčkově Brodě. 
 

První dekáda nového tisíciletí 
Do nového tisíciletí vstoupila organizace pod vedením Ing. Jiráska. Po roce 2000 začal rychle klesat počet členů, hlavně z důvodů 
úmrtí a také odhlašováním členů z jiných obcí a ze zahrádkářské osady Secký dvůr. Na počátku roku 2000 měla naše organizace 
96 členů, v roce 2009 již jen 70. Na výroční členské schůzi 2001 byl František Hladík odměněn vyznamenáním Republikové rady 
I. stupně. 
Výstava květin byla připravována s dostatečným předstihem. Vzhledem 
k demolici staré budovy základní školy, byli žáci přestěhováni do zámku a 
pro výstavu tak ubylo prostor. Náhradou se využilo místo na chodbě. Na 
požadavek ředitele školy nechali zahrádkáři vymalovat vstupní chodbu a 
schodiště. Většina tradičních vystavovatelů přislíbila účast, i když byla 
vlivem nezvykle pěkného počasí řada květin odkvetlá. Nakonec se podařilo 
výstavní plochy zaplnit.  Lidí přišlo tentokrát méně – 2 791, což bylo 
přičítáno horšímu počasí. Na zájezd se ten rok jelo do Jaroměře a zámku v 
Novém Městě nad Metují. Závěrečnou tečkou byla návštěva bonsai centra 
v Libčanech. V nové moštárně bylo ještě třeba udělat řadu úprav, aby 
vyhovovala všem předpisům. Byla vyčištěna střecha, instalován okap a 
opravena spadlá omítka. Dále byl instalován ohřívač vody pro obsluhu 
moštárny. Rok byl výjimečný jak počasím, tak úrodou jablek. Vegetační 
doba byla značně posunuta, tak se začalo moštovat již v první polovině září. 
Pro velký zájem se moštovalo v sobotu i ve středu. Zdárný provoz zajišťovali 
manželé Mlatečkovi, střídali se Ing. Jirásek, Michal Tonner a Jiří Klement. 
Aby byl uspokojen poslední zákazník, končilo se někdy i po 22. hodině Pro 
členy byla zorganizována společná objednávka semen zeleniny i květin 
z firmy Semo Smržice. 
V roce 2001 pozval Ing. Petr Jirásek na naši výstavu květin předsedu Republikové rady ČZS RNDr. Klimeše, který pozvání přijal 
a byl velmi překvapen vysokou úrovní celé akce. Kromě tradičních vystavovatelů byla na této výstavě nová firma Zahrada 
Vysočina, s.r.o. ze Žďáru nad Sázavou. Na jaře byl uspořádán zájezd na Hobby v Českých Budějovicích. Škola vrátila zapůjčený 
transportér, a protože ho zahrádkáři již nepotřebovali, byl odprodán za 3 500 Kč. Úroda jablek byla slabá. V moštárně došlo ještě 
k malým opravám. Byla obložena další část zdi novými obkladačkami.  

Rok 2002 byl rokem 30. výročí založení naší 
základní organizace a 45. výročí ČZS 
v republice. Při této příležitosti byla oceněna 
řada členů. Pamětní list Republikové rady 
obdrželi František. Hladík, Oldřich Hladík a Ing. 
Jirásek. Na vyznamenání III. stupně 
Republikové rady byli navrženi František 
Mlateček a Věra Hladíková. Dlouholetý jednatel 
naší organizace František Hladík, bohužel, 
v tomto roce zemřel. Funkci jednatele převzal 
Josef Pokorný. 
30. výročí založení základní organizace jsme 
oslavili především úspěšnou výstavou květin, na 
kterou tentokrát přišlo 3 146 návštěvníků. Na 
výlet se jelo do Liberce. Účastníci navštívili 
botanickou zahradu a za krásného počasí 
vystoupili na Ještěd. Na zpáteční cestě se ještě 
stavili v zahradnictví Kruh u Jilemnice. Na září 

byl plánován zájezd do Prahy, ten se však kvůli katastrofálním povodním neuskutečnil. Do sbírky na obce postižené povodněmi 
jsme přispěli částkou 4 000 Kč. Došlo k totální poruše malotraktoru a musela být provedena generálka motoru. Dlouholetou 
obsluhu malotraktoru ukončil Jiří Sobotka, který tuto práci vykonával od roku 1989. Traktůrek předal Jiřímu Teclovi ml. Na žádost 
ředitele školy byla provedena oprava pravé části skleníku. V listopadu poškodila vichřice střechu nad moštárnou. Opravu provedl 
p. Čapek. 
Na konci roku 2003 byla splacena poslední část půjčky, kterou nám poskytla základní organizace Havl. Brod. Byla dokončena 
oprava celého skleníku. Výstava květin zaznamenala pěknou návštěvnost 3 289 osob. Přispělo k tomu pěkné počasí, přiměřená 

Mlateček, Šimanovský, Tonner v nové moštárně  

RNDr. Klimeš a Ing. Jirásek  
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reklama a úsilí osvědčeného kolektivu v čele s předsedou Ing. Jiráskem. Autobusový zájezd směřoval tentokrát do Prahy, kde 
zahrádkáři navštívili Vyšehrad a botanickou zahradu v Tróji. Vzhledem k opravám malotraktoru, které si v roce 2002 a 2003 
vyžádaly 33 000 Kč, se výbor rozhodl zvýšit cenu za hodinu práce na 100 Kč pro členy a 150 Kč pro nečleny. Od roku 2003 bylo 
rozhodnuto konat návštěvy členů při pětiletých životních jubileích po dosažení 60 let věku. Po devadesátinách pak každý rok. 
V roce 2004 byl z majetku vyřazen poškozený, nevyužívaný a neprodejný postřikovač. U štěpkovače byla provedena výměna 
nožů. Začátkem června byl uspořádán zájezd na Moravu. Účastníci si prohlédli zámek Buchlovice se zámeckým zahradnictvím. 
Pak následovala návštěva Velehradu a zahradnictví v Uherském Hradišti.  
Ing. Jirásek kontaktoval specializovanou organizaci Pelargonia v Loděnici u Berouna a dohodl s nimi dodávku řízků pelargonií. 
Tyto řízky byly zasazeny do truhlíků v opraveném školním skleníku, kde je Ing. Jirásek dopěstoval na výstavu. Bohužel, některé 
truhlíky byly napadeny chorobou, a tak nemohly být všechny použity. Zahradnictví Křesťan, které s námi spolupracovalo od roku 
2002, se od tohoto roku již naší výstavy neúčastnilo. Kvůli nedostatku jiřin nepřijel ani p. Roudenský. Poprvé se zúčastnila firma 
Langer Rájec-Jestřebí, která zde naaranžovala na 50 odrůd jiřin. Rovněž i květinářství ze Světlé nad Sáz. a malba na hedvábí 
bylo obohacením výstavy. Výstava byla o něco méně navštívena (2 902 platících osob), ale vystavovatelé byli spokojeni, a také 
hodnocení v časopisu Zahrádkář bylo dobré. Koncem roku 2004 měla organizace na kontě 84 000 Kč a všechny dluhy vyrovnané. 
Členská základna čítala 76 členů. 
Výroční členská schůze se roku 2005 a v dalších dvou letech konala v hostinci U Pařilů. Občerstvení bylo tentokrát zajištěno p. 
Pařilem. Zájezd byl uspořádán do okrasného zahradnictví Borotín a poté následovala návštěva pivovaru v Černé Hoře. Pro členy 
byla zajištěna společná objednávka sazenic jahodníku. 
Výstava květin zaznamenala další pokles návštěvnosti. Přišlo 2 595 osob. Výstavu navštívil předseda Republikové rady ČZS 
MUDr. Josef Kříž a naše organizace obdržela jako odměnu za činnost vysavač listí Homelite. Protože pro něj nebylo využití, 
výbor navrhl jej raději odprodat. Rok byl velmi špatný na úrodu jablek, a tak bylo vyrobeno pouze 907 litrů moštu. Škola přestala 
využívat skleník a nabídla jej celý k využití zahrádkářům. 
Na výroční členské schůzi 2006 obdržel František Rychtecký vyznamenání Republikové rady III. stupně.  
U malotraktoru muselo být opraveno hydraulické čerpadlo. Při jarních pracích byl velmi poruchový. Výstavy se zúčastnila většina 
obvyklých vystavovatelů. Chyběly jiřiny, místo nich byly netřesky. Vstupné bylo nově stanoveno na 20 Kč pro dospělé. Pro děti 
zůstala cena stejná. Výstavu navštívilo 2 637 osob. V říjnu byl zájezd do vinného sklípku ve Starém Šaldorfu u Znojma. Díky 
Františku Rychteckému  byla opravena opadaná zeď moštárny. 
Na výroční členské schůzi v roce 2007 obdržel vyznamenání Republikové 
rady III. stupně jednatel Josef Pokorný a Stanislav Hanold. 
11. dubna toho roku se konala v naší moštárně burza výpěstků – přebytků ze 
zahrádek. Burzy se mohl zúčastnit každý člen i nečlen, zájem však byl 
nakonec docela malý, a tak se již v dalších letech tato akce neopakovala.  
Na zájezd se jelo opět na oblíbenou květnovou výstavu Hobby v Českých 
Budějovicích. Na naší červencové výstavě květin byla kromě tradičních 
vystavovatelů růží, jiřin, skalniček a trvalek poprvé prezentována nádherná 
novoříšská keramika. Díky pochopení obecního úřadu byla výstava opět 
umístěna v prostorách zámku, i když zde již nefungovala škola a zámek byl 
nabízen k prodeji. Na výstavu se přišlo podívat 2 521 návštěvníků a jistě 
odcházeli spokojeni. 
V rámci dobré spolupráce provedli zahrádkáři opravu rozpadající se zdi u 
dětského hřiště a čelní zdi skleniku, přestože tento skleník naše organizace 

nevyužívala. Splnili tak slib, který dali na výroční schůzi 
panu starostovi. Materiál na opravu zajistil obecní úřad. 
Při opravě bylo odpracováno 114 hodin, na kterých se 
podíleli p. Venc, František Rychtecký, Ing. Jirásek, 
Jaroslav Novotný a Karel Petr. Za opravu zdi nám obec 
prominula nájemné zámeckých prostor pro výstavu 
květin, které by jinak činilo 5 Kč za m2. 

Kvůli zamýšlenému prodeji zámku jsme museli uvolnit 
místnost v zámku, kterou jsme používali jako skladiště 
materiálu. Obecní úřad nám přidělil místnost v objektu 
bývalého statku, která kdysi sloužila jako prádelna. Na 
jaře 2008 byla zorganizována brigáda na vybílení a 
stavební úpravy. Také jsme museli nechat zhotovit 
nové kovové dveře. V květnu byl uspořádán zájezd do 
zahradního centra Horizont a na Sv. Kopeček do 
Olomouce. Druhý zájezd směřoval na podzimní Floru 
Olomouc.  
Roku 2009 byla podepsána nájemní smlouva na 
rekonstruovaný skládek s ročním nájemným 240 Kč. 

Myslivci požádali naši organizaci, aby se na el. proud v naší moštárně mohla napojit i jejich klubovna. Bylo jim to umožněno.  Na 
jaře byl opět uspořádán zájezd do Českých Budějovic a 3. října vyrazili zahrádkáři na cibulový jarmark do Hořovic. Na naši výstavu 
květin přijela většina tradičních vystavovatelů. Poprvé se zúčastnila Lenka Sedláková z Jitkova. Nový byl také pan Náhlovský 
s orchidejemi, pan Malimánek s okrasnými trávami a čarověníky a paní Jagošová, která předvedla výrobky z pedigu. Výstavu 
květin navštívilo 2 234 platících osob. Vyznamenání Republikové rady III. Stupně bylo uděleno Jitce Neuwirthové. 
 

Činnost po roce 2010 
Od roku 2010 se členská základna stabilizovala a počet členů se dlouhodobě pohybuje okolo 70 osob, přičemž převládají ženy. 
Věkový průměr je dosti vysoký, ale daří se občas získávat i mladé členy. Pod vedením Ing Jiráska pokračovala organizace ve 
své tradiční činnosti. Po převzetí funkce předsedy usiloval o zkvalitnění odborné náplně zahrádkářských zájezdů a snažil se o 

Oprava zdi u skleníku 2007  

J. Pokorný přebírá vyznamenání   
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zavedení některých nových drobných služeb pro členy. Na jeho bedrech ležela v posledních letech celá organizace výstavy 
květin, protože převzal i bývalé povinnosti jednatele, tzn. komunikaci s vystavovateli, propagaci apod. V roce 2012 slavil ČZS 
v České republice 55. výročí svého založení. Při této příležitosti byla kolektivu naší základní organizace udělena stříbrná medaile 
republikové rady za zásluhy o rozvoj zahrádkářského hnutí. Bronzovou medaili Republikové rady obdržel Jiří Šimanovský. V roce 
2010 zemřel dlouholetý jednatel Josef Pokorný. 
Na schůzi 2010 se hodně diskutovalo o budoucnosti výstavy, neboť panovaly obavy, že v případě prodeje zámku, nebude již 
možné tam výstavu pořádat a jiné vhodné místo v obci není. Výstava se však nakonec ještě v zámku konala a byla úspěšná. 
Přišlo 2 273 návštěvníků. Zámek byl sice v roce 2011 prodán novému majiteli, ale po dohodě s ním bylo možné tam výstavu 
květin dál pořádat. Kromě obvyklého sortimentu květin, keramiky a obrazů se zúčastnila firma Růžička z Havlíčkova Brodu se 
zahradní technikou. Návštěvnost zaznamenala v tomto roce velký pokles. Přišlo pouze 1 368 návštěvníků. Bylo to přičítáno 
počasí, neboť po oba dny silně pršelo, ale jak se v dalších letech ukázalo, šlo o začátek nového nepříznivého trendu. V 
následujících letech již nikdy nedosáhla návštěvnost 1500 osob. 
Při přípravě na výstavu květin 2012 bylo rozhodnuto, že březové fošny, na kterých jsou vystavovány růže, gladioly a jiřiny, již 
nebudeme podkládat cihlami, ale výbor odsouhlasil zhotovení železných stojanů. Materiál byl zakoupen a Jiří Šimanovský zařídi l 
jejich vyrobení. Na výstavě květin byly poprvé u pokladny zdarma rozdávány zbylé výtisky časopisu Zahrádkář. Dodávku časopisů 
z pražské redakce zajistil Ing. Jirásek. Na výstavě nechyběly růže, jiřiny, fuchsie, léčivé masti a čaje, sušené květy, keramika, 
bižuterie a zahradní technika. Na výstavu se přišlo podívat 1 485 návštěvníků a někteří vystavovatelé nebyli s prodejem spokojeni. 
Od vystavovatelů se vybíral poplatek z místa, celkem to bylo 3000 Kč. Nájemné za zámek činilo 540 Kč, stejně jako v předchozím 
roce. 
Rokem 2013 skončil pro nás levný pronájem zámeckých prostor. Za pronájem zámku požadoval majitel tento rok 4 500 Kč.  
41. ročníku výstavy květin se zúčastnilo 16 tradičních vystavovatelů a také centrum Zvoneček. Návštěvnost klesla na historické 
minimum 1 110 platících osob. 
Výstavy květin 2015 se zúčastnilo 18 vystavovatelů a prodejců Bylo mezi nimi i zahradnictví majitele zámku p. Zázvorky. Poprvé 
se tisk plakátů zajišťoval přes internet. Dříve vždy přes tiskárnu Hermann. Tentokrát chyběly sukulenty, místo nich byla nově 
připravena zahrádkářská poradna pro boj se škůdci a chorobami rostlin. Velkou pozornost poutala expozice jiřin pana 
Roudenského. U vstupu se prodávaly i upomínkové předměty k 750. výročí založení obce Pohled. Výstavy přinášely každoročně 
do pokladny nějaký zisk, a tak měla ke konci roku 2015 základní organizace na účtu finanční prostředky v hodnotě 302 350 Kč. 
S majitelem zámku byla roku 2016 podepsána nová smlouva o pronájmu moštárny a skládku platná do r. 2020. Cenu stanovil 
majitel zámku na 4 553 Kč ročně.  

 
Na 45. ročník výstavy květin v roce 2017 se 
podařilo zajistit 13 vystavovatelů. Ing. Jirásek 
navrhl, abychom využili část uspořených 
finančních prostředků a v době pouti uspořádali 
společně s farností Pohled v kostele koncert 
Kvinteta Hudby hradní stráže a Policie ČR. 
Návrh byl schválen a koncert měl vysokou 
úroveň a velký úspěch.  
14. března 2018 byla podepsána smlouva o 
půjčce s TJ Sokol Pohled. Naše organizace 
půjčila Sokolu 100 000 Kč na modernizaci hřiště. 
Půjčka je bezúročná a bude splácena v pěti 
ročních splátkách po 20 000 Kč až do roku 2023. 
Výstavě květin v roce 2018 počasí vůbec 
nepřálo. Vlivem teplého jara a časného nástupu 
léta byla většina květin na konci července 
odkvetlá a bylo obtížné sehnat dostatek 
exponátů, a tak byla na poslední chvíli výstava 
doplněna o bonsaje pan Bořila. Vystavovatelů 
bylo pouze 10, mezi nimi byla i firma majitele 
zámku p. Zázvorky. V neděli odpoledne se na výstavě k úžasu všech objevil botanik a spisovatel Václav Větvička, kterého všichni 
známe z pravidelných příspěvků do časopisu Zahrádkář. Výstava byla poslední akcí, kterou organizoval Ing. Jirásek. V srpnu 
nastoupil na plánovanou operaci kyčle, po níž následoval dlouhý pobyt v nemocnici. Z nemocnice se již nevrátil a 5. 4. 2019 ve 

Koncert v roce 2017 měl velký úspěch 

 St. Hanold a Jos. Hanold u pokladny výstavy r. 2012 
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věku 82 let zemřel. I když byl již dlouho v nemocnici, jeho úmrtí bylo nečekané. Ing. Petr Jirásek byl členem naší organizace od 
jejího založení, tedy 47 let, a po celou tu dobu byl zároveň ve výboru. Posledních 20 let byl předsedou ZO a vždy usiloval o 
zvýšení odborné úrovně členské základny.  
Na výroční členské schůzi v únoru 2019 byl navržen a zvolen nový výbor ve složení Marie Dvořáková, Stanislav Hanold, Jiřina 
Hanoldová, Věra Hladíková, Ing. Petr Jirásek, Anna Klementová, Marie Mišurová, Bc. Jitka Neuwirthová, Mgr. Jan Novotný Ph.D., 
Martin Petr, František Rychtecký, Josef Schober a Jiří Tecl ml. Novým předsedou se stal František Rychtecký, tajemnicí Jitka 
Neuwirthová a místopředsedou Jiří Tecl ml. Funkci pokladní bude i nadále zastávat Marie Mišurová. Nový výbor se musel 
vypořádat s organizací výstavy květin bez Ing. Jiráska. Všechny obtíže se nakonec podařilo zdolat a ve spolupráci se zaměstnanci 
Zámku Pohled byla výstava dokonce rozšířena o prostory tělocvičny, kde byla umístěna malá kavárnička a několik expozic. 
K uctění zásluh zemřelého předsedy se výbor rozhodl věnovat tuto výstavu květin památce Ing. Petra Jiráska. 
Do všech plánů včetně výstavy květin zasáhla zjara 2020 pandemie nemoci Covid19. V létě se situace poněkud uvolnila, ale nad 
výstavou květin stále visel otazník. Nakonec bylo rozhodnuto, že výstava bude. S dodržením hygienických opatření nám pomohla 
obec zapůjčením stojanu s dezinfekcí. Protože bylo v tomto roce v ČR minimum podobných akcí, byl nakonec zájem 
vystavovatelů překvapivě velký. Dokonce se zúčastnil i Ing Zdeněk Krupka se světovým sortimentem denivek a kosatců. 
Obohacením byly i begonie Ladislava Urxe. Výstava připadla na 25. a 26. července, což byl pro růže ideální termín a bylo jich  
vystaveno nevídané množství. Na podzim roku 2020 se pandemická situace opět velice zhoršila a trvala i na jaře 2021. Nebylo 
možné uskutečnit ani výroční členskou schůzi. První výborovou schůzi bylo možné svolat až 27. května, kdy se podařilo epidemi i 
utlumit. Výbor dlouze diskutoval, jestli udělat výstavu květin. Předpokládalo se sice, že epidemická situace bude již v létě příznivá, 
ale vyskytl se další problém. Tím byla výstavba kanalizace a vodovodu v obci a také plánovaná oprava silnice na Přibyslav. Výbor 
nejprve většinově rozhodl, že výstavu tentokrát dělat nebudeme, ale následná členská schůze rozhodnutí zvrátila. Výstava byla 
tedy uspořádána, i když v menším rozsahu než v předchozím roce.  
I nový výbor zamýšlel zachovat pro členy služby malotraktorem, i když si všichni byli vědomi, že tento traktůrek je dávno za hranicí 
své životnosti. Proto, když se objevila v roce 2020 možnost 
získat jiný, výbor okamžitě tuto investici odsouhlasil. 
V červenci byl výhodně pořízen (35 000 Kč) použitý 
malotraktor. Jednalo se o stejný typ malotraktoru, který 
jsme již měli, ale v perfektním stavu s novým motorem. 
Navíc k němu byl ještě pluh. 
Organizace i nadále pokračuje v pořádání tematických 
zájezdů. Každý rok byly dva, pouze roku 2017 k nim přibyl 
ještě třetí zájezd na muzikál Kleopatra do Prahy. Velmi 
úspěšné byly např. zájezdy na výstavu do Čimelic v srpnu 
2017 a 2019, ale zahrádkáři navštívili i spoustu dalších 
míst. 
Roku 2010 dosloužil po letech drtič zahradního odpadu, a 
tak výbor schválil nákup nového od firmy Mountfield. 
 Každý rok na podzim se provádí moštování. Silné mrazy 
v březnu 2012 způsobily zamrznutí vody v moštárně. 
Oprava stála 6 000 Kč. Cena moštu pro nečleny byla 
zvýšena toho roku na 4 Kč. V některých neúrodných letech 
skončilo moštování i ztrátou, většinou však přináší zisk. 
Naopak služby malotraktorem jsou ztrátové každoročně. 
 Po roce 2000 velmi opadl zájem členů o přednáškovou činnost. Souvisí to především se širokou dostupností různých informací 
v médiích a v poslední době i s rozvojem internetu. Poslední realizovaná přednáška se konala 14. března 2014 v hasičárně. Ing. 
Adam přednášel o řezu stromů. Zúčastnilo se 16 osob. 
Od uzavření školy již nefunguje zahrádkářský kroužek. Od roku 2019 se zahrádkáři pravidelně podílejí na organizaci červnového 

zábavného odpoledne pro děti.  
V březnu 2020 zemřela náhle ve věku 90 
let bývalá pokladní Věra Hladíková.  25. 
listopadu téhož roku nás po těžké nemoci 
opustil navždy přítel Josef Schober. 
Zemřel ve věku pouhých 48 let. Členem 
ČZS byl od roku 1993 a mnoho let byl i 
členem výboru. Každoročně zajišťoval 
obsluhu moštárny a nikdy nechyběl při 
přípravě výstavy Na začátku roku 2021 
zemřel František Mlateček, který byl 
naším předsedou v letech 1982-1999. 
Brzy po něm zemřel člen výboru Stanislav 
Hanold. Protiepidemická opatření 
omezující účast na pohřbech nám ani 
nedovolila se s našimi zemřelými členy 
osobně rozloučit.  
 

V březnu roku 2022 oslaví pohledští 

zahrádkáři 50. výročí své existence. Při této příležitosti získal náš kolektiv nejvyšší svazové ocenění – Zlatou medaili za zásluhy 

a rozvoj zahrádkářského hnutí. Stříbrnou medaili obdržela pokladní Marie Mišurová a bronzovou Marie Dvořáková. 

Pohledští zahrádkáři mají za sebou bohatou historii, která současné členy zavazuje k dalšímu pokračování a rozvoji. Úspěch 
bude záviset na tom, jak se jí podaří získávat mladé členy. Preference současných majitelů zahrad jsou v  mnohém odlišné od 
prvních zakladatelů svazu. Nabídka obchodů je nyní bohatá a lidé si ovoce a zeleninu raději koupí, než by se namáhali 
s pěstováním. I květin je v zahradách méně než před lety. O to více je bazénů. Ale věřme, že se i v budoucnu najde dost nadšenců 
a pohledská organizace nezanikne. 

Jiří Tecl ml. při práci malotraktorem 

Zahrádkářské stanoviště na Zábavném odpoledni 2019 


